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“Avui es viu millor 
a Cornellà que 
a molts barris 
de Barcelona”
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La plataforma Salvem el Patri-
moni de les Corts ha fet un pas
endavant en la seva reivindicació
sobre Can Capellanets, on hi ha
projectada una residència de l’Ar-
quebisbat, que n’és el propietari.
Després de mesos denunciant
que l’immoble cada cop està més
degradat, ara l’entitat veïnal de-
mana a l’Ajuntament “l’expro-
piació de l’edifici i del jardí” des-
prés d’anys lluitant contra el pro-
jecte de la residència tal com va
quedar redactat. Un projecte que,
de moment, s’ha endarrerit a
causa de la pandèmia.

Salvem el Patrimoni de les
Corts recorda que tècnics del
Districte van fer un informe el

2015 sobre l’estat de l’edifici, on
va quedar constatat que hi havia
danys a la part protegida. En
aquesta línia, l’entitat veïnal re-
corda que aquells danys van ser
provocats per les obres que s’hi
van fer aquell mateix any per
part de la propietat. Ara la pla-
taforma fa referència al fet que
la llei marca que, si han passat
cinc anys d’ençà que un edifici
protegit ha estat malmès i la pro-
pietat no ho ha arreglat, l’Ajun-
tament pot tirar endavant un
procés d’expropiació.

ALTRES EXPROPIACIONS
Un altre argument que fan servir
des de Salvem el Patrimoni per
reclamar l’expropiació és el dels
d’edificis amb valor patrimonial
que en els últims temps han aca-
bat amb un procés d’expropiació
per part de l’Ajuntament per tal

de conservar-los. Posen com a ex-
emple els casos de la Casa Buenos
Aires de Sarrià-Sant Gervasi o les
casetes del carrer Encarnació, a
Gràcia. “A nosaltres ens han dit
que no hi ha diners, però veiem
que quan convé sí que n’hi ha”,
afirmen des de la plataforma.

Per últim, des de l’entitat ve-
ïnal consideren que la pandèmia
aporta un nou argument contra
aquesta futura residència. Con-
cretament, fan referència al
nombre de places que hi ha pro-
jectades, al voltant de 120. “Ara
s’està parlant que les residències
haurien de tenir un màxim de 50
places, cosa que no passa en
aquest projecte”, diu aquest grup
de veïns. Des de l’Arquebisbat,
per la seva banda, asseguren
que confien que el projecte tiri
endavant perquè la residència
“és un equipament de barri”.

PATRIMONI4El grup muni-
cipal d’ERC va presentar a la
Comissió d’Urbanisme cele-
brada ahir a l’Ajuntament un
prec on es demanava al con-
sistori que faci un requeri-
ment a l’Arquebisbat per tal
que faci obres de conservació
i manteniment a la finca. “L’e-
difici està en un estat deplo-
rable i hem de mirar de no fer
tard”, va afirmar el republicà
Jordi Coronas. 

El prec d’ERC va ser ac-
ceptat pel govern municipal.
La tinenta d’alcaldia d’Urba-
nisme, Janet Sanz, va confir-
mar durant la seva interven-

ció que s’havia multat l’Ar-
quebisbat per l’estat actual
de l’edifici. Sobre les obres de
la futura residència, va dir
que el passat mes de març
l’empresa que tira endavant el
projecte ja va demanar la lli-
cència d’obres.  

Per la seva banda, des de
la plataforma Salvem el Pa-
trimoni de les Corts consi-
deren que la proposta d’ERC
és insuficient perquè “no-
més demana que la propietat
faci obres de reconstrucció,
quan el que cal és recuperar
aquest edifici històric i els
seus jardins per al barri”. 

L’Ajuntament demanarà que
s’hi facin obres de conservació

Els veïns denuncien que l’edifici està en molt mal estat. Foto cedida

Albert Ribas
LES CORTS

“S’ha d’expropiar”
» Salvem el Patrimoni de les Corts demana a l’Ajuntament que expropiï l’edifici de Can Capellanets

» L’entitat veïnal denuncia que l’antic convictori s’ha anat malmetent molt en els últims temps
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La lupa

Moltes vegades se’ns ha preguntat que
com és que a les Corts havíem decidit or-
ganitzar-nos en el Grup d’Habitatge de les
Corts. Es deia que aquí no hi ha desno-

naments i que el problema amb l’habitatge, segura-
ment, aniria relacionat amb la segona residència. Dei-
xant de banda tòpics i ironies, som coneixedores en
primera persona que sí: l’organització al voltant de l’ha-
bitatge és necessària, també, a les Corts.

La lluita per l’habitatge és una lluita que ha ir-
romput en l’escena pública mitjançant una intervenció
política decidida i constant per part del conjunt del mo-
viment per l’habitatge. Aquest ha passat de ser un pun-
tal en la defensa de les nostres cases, parant desno-
naments diàriament, a tenir un paper cabdal en la llui-
ta per una vida digna pel conjunt de les classes po-
pulars, empoderant-nos per fer front a la nova crisi
que estem vivint. Finalment, resultava que habitar no
era el mateix que viure. 

El districte de les Corts, el cas que ens pertoca, està
compost per tres barris radicalment diferents. Deixant
de banda la seva consolidació administrativa, aquest

contrast amaga i contribueix a la generació de desi-
gualtats profundes que s’expressen, evidentment, tam-
bé en matèria d’habitatge. El procés de gentrificació,
forjat durant anys per mitjà d’una especulació im-
mobiliària sortida de mare, ha anat comportant una
constant elitització del districte i ha difuminat la pos-
sibilitat de revertir aquesta situació i tornar les Corts
a qui realment pertany, a les seves veïnes. 

Les cortsenques ens hem vist abocades a digerir for-
çosament lloguers desorbitats que superen els 1.000
euros de mitjana. Si ens fixem en la situació del nos-
tre districte en el conjunt de la ciutat, veiem com en-
capçalem els preus de compra més elevats, superiors
als 650.000 euros de mitjana. Aquestes dinàmiques al-
cistes del mercat no són ingènues, sinó que responen
directament als beneficis creixents de grans empreses
i fons voltors que s’enriqueixen mercadejant amb un
dret tan fonamental com és el dret a l’habitatge.

Els sospitosos habituals tenen nom i cognoms: La
Llave de Oro, Engels and Volkers, la Haya Real Es-
tate i molts altres que mercadegen des de fa tant amb
les nostres vides. Aquest abandonament obligat de la

llar és especialment preocupant en les joves, que hem
passat de suposar el 16,6% de la població al 8,8% en
els darrers 30 anys. Al fet de no poder accedir a un ha-
bitatge se li suma la impossibilitat de poder fer front
a les despeses que se’n deriven i ens són imprescin-
dibles per un fet tan senzill com viure. Com se supo-
sa que hem de pagar aigua i llum, si la mitjana sala-
rial de la ciutat no supera els 840 euros en menors de
24 anys? És per aquesta raó que també és un deure
combatre aquesta tendència i lluitar, agermanada-
ment, per una ciutat popular.

Tot i comptar amb un recorregut breu, la memò-
ria del Grup d’Habitatge de les Corts clava les seves
arrels en un passat de lluita que esquerda l’època re-
cent de misèria i explotació, de crisis sostingudes i fal-
ses recuperacions. Tenim memòria per recordar qui
hem estat. Tenim memòria per no oblidar en què pre-
tenen convertir aquest barri. I el que és més impor-
tant, tenim la força per fer front a l’elitització del bar-
ri, que dissol els nostres vincles i ens expulsa. Perquè
tinguem-ho clar: nosaltres som moltíssimes més i ens
mou l’amor per les nostres.

per Grup d’Habitatge de les Corts

Som les arrels que us esquerdaran
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NLes millors
perles

Allò de “la unió fa la força” potser es diu massa, però de
vegades es porta a la pràctica i és preciós. A Glasgow,

centenars de persones van bloquejar un vehicle de la policia 
i van evitar la deportació de dos veïns sol·licitants d’asil.

Spiderman és probable que no existeixi, però Spidergirl
segur que sí. La prova: a la Xina, una nena s’ha fet viral

amb un vídeo on escala la paret de dotze metres d’un
rocòdrom en només deu segons. Supera-ho, Peter Parker.

Madrid haurà de mantenir els noms dels carrers Millán-Astray
i Caídos de la División Azul, després que es canviessin

durant el mandat de Manuela Carmena. En el segon cas, el jutge
ha dit que apel·la al nazisme i no al franquisme. Ah, molt millor.

Potser els gats no tenen set vides, però sí que cauen
sempre dempeus. A Chicago, un gat es va veure

atrapat en l’incendi del cinquè pis d’un edifici i va decidir
saltar. En un vídeo, se’l veu aterrant dempeus i marxant.

LA FOTO@FCBfemeni



Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com

5 | 

línialescorts.cat19 de maig del 2021

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Les Corts no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Luxe metropolità: vides d’un altre món1

2 Tornen les alarmes pel Festival 
dels Jardins de Pedralbes

Laporta presenta canvis 
en el projecte de l’Espai Barça

Talent digital per transformar el turisme

Un mal que s’arrossega: l’estat 
de les pistes d’atletisme de la UB

El + llegit línialescorts.cat

3

4

5

A les xarxes

@NikoCastellano: 17 de mayo, día histó-
rico en la frontera sur española. Ni en la
crisis de los cayucos: nunca habían cru-
zado tantas personas en 24 horas.

@bernatvilaro: L'acord d'ERC i JxCat aposta
per un referèndum "acordat amb l'Estat" i no
preveu l'unilateral. El Parlament "validarà"
un procés "de negociació" amb Espanya.

#AcordDeGovern

@324cat: Fernando Simón anuncia la rela-
xació de l’ús de la mascareta a l’exterior d’a-
quí a poc temps, si la pandèmia continua en
descens i augmenta el ritme de vacunació.

#SenseMascareta? #Ceuta

Els semàfors

El president del FC Barcelona,
Joan Laporta, es va reunir fa uns
dies amb l’alcaldessa, Ada Colau,

per parlar sobre el futur Espai
Barça i exposar unes millores
que la nova directiva ha fet 

en el projecte perquè sigui més
sostenible i tecnològic.

pàgina 10FC Barcelona

De l’impacte socioeconòmic de
la pandèmia no se n’escapa
ningú. A les Corts, un dels

districtes amb més renda de la
ciutat, els serveis socials han

detectat un creixement sostingut
de persones que demanen ajuda

per la situació que viuen.
pàgina 10Districte

La Fundació Barcelona Comerç
ha proposat al Parlament

Europeu la creació de la Capital
Europea del Comerç de

Proximitat. L’entitat considera
que seria la millor manera de

reivindicar el model de comerç
local i de proximitat europeu. 

pàgina 12Barcelona Comerç

Safata d’entrada

El passat mes de març, el
Consell Local per la Re-
pública de les Corts esco-

llí la seva nova Junta Rectora, re-
novant així la composició inicial
del grup impulsor que l’havia co-
ordinat fins al moment. D’a-
questa manera, les Corts s’afegeix
a la llarga llista de consells locals
constituïts arreu del país. Són un
projecte nascut per iniciativa de
la societat civil per impulsar es-
tratègies per a la plena instaura-
ció de la República Catalana.

El Consell per la República té
per objectiu fer de Catalunya un
nou estat independent d’Europa,

Renovació del Consell per la República
per Consell Local per la República de les Corts

d’acord amb el mandat dels
ciutadans que van votar al re-
ferèndum de l’1-O del 2017. En
aquest sentit, les funcions dels
consells locals són, entre d’al-
tres: col·laborar amb totes les
accions institucionals i de la so-
cietat civil que tinguin com a
objectiu la plena instauració de
la República, exercir com a es-
pai de representació política

lliure i sobirana en el seu àm-
bit d’actuació i promoure la
unitat d’acció estratègica
col·lectiva. A les Corts, vol-
dríem que fos un punt de tro-
bada de totes les persones i en-
titats que comparteixen aquests
objectius. Us hi esperem! 

lescorts.bcn@
consellrepublica.cat
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Tribuna

per David Centol, editor del Grup Comunicació 21

Al Grup Comunicació 21 creiem
en el periodisme practicat i
entès des de la ferma convicció
de servei al ciutadà i a la socie-

tat de la qual formem part. Totes les nos-
tres publicacions descansen sobre aquest
compromís de proporcionar al lector in-
formació de qualitat, tractada amb rigor
i presentada amb claredat perquè disposi
de les eines de reflexió i coneixement ne-
cessàries per desplegar plenament i amb
totes les conseqüències la seva condició
de ciutadà.

No són paraules buides, aquestes afir-
macions. Ens avala una llarga trajectòria
de més de vint anys a través dels quals
Grup Comunicació 21 s’ha convertit, grà-
cies a la fidelitat dels seus lectors i a la pro-
fessionalitat de tots els nostres periodis-
tes, publicitaris i col·laboradors, en el
principal referent de la informació de
proximitat a Barcelona i també a la seva
àrea metropolitana.

Línia, el diari metropolità, que
avui inicia la seva singladura, és la culmi-
nació d’aquest apassionant viatge iniciat
fa dues dècades. Ve a sumar-se a les altres
dinou capçaleres Línia del grup que, en
el seu conjunt, conformen el projecte
més ambiciós existent a Catalunya pel que
fa al periodisme de proximitat.

Aquest nou mitjà que presentem s’as-
senta sobre els mateixos valors que la res-
ta, tot i que hi afegeix algun element dife-

renciador. Si fins ara cadascuna de les nos-
tres dinou publicacions tenia com a ob-
jectiu informar el ciutadà de la seva reali-
tat més propera –el barri, el districte, la ciu-
tat, la comarca–, amb Línia, el diari me-
tropolitàpretenem eixamplar els límits
geogràfics de la nova capçalera per abra-
çar tota la Barcelona metropolitana.

Ho fem sense abandonar el nostre
compromís amb la informació de pro-
ximitat, que és el nostre estandard més
diferenciador i l’element que distingeix
tota la nostra activitat periodística com
a grup de co-
municació.

La decisió
de fer realitat
un diari me-
tropolità és
sobretot fruit
d’una profun-
da reflexió sobre les necessitats infor-
matives del ciutadà que no han tingut
resposta fins ara i també de l’exigència
que ens imposem com a grup de fer re-
alitat projectes periodístics que puguin
resultar transformadors en el mitjà i
llarg termini.

Líniapretén cobrir, en primer lloc, el
buit informatiu que afecta aquesta reali-
tat física, humana, social, econòmica i cul-
tural que és tota l’àrea metropolitana.
Però a aquest objectiu, purament perio-
dístic, hi sumem també la voluntat d’es-

devenir una eina de debat serè i profund
sobre Barcelona i l’àrea metropolitana.

Ho fem perquè compartim la diagno-
si que situa la necessitat urgent de trencar
les fronteres i muralles invisibles –però
existents–que encara s’aixequen entre les
diferents ciutats que conformen aquesta
realitat geogràfica i humana per poder
multiplicar-ne exponencialment les seves
potencialitats de creixement.

Un creixement que a Línia entenem
més enllà de la mera dimensió econòmica
i que abraça també la cultura, les infraes-

tructures, la mo-
bilitat, els equi-
paments, la sos-
tenibilitat, la visi-
bilitat internacio-
nal i tantes altres
qüestions, totes
elles rellevants en

el marc d’una societat en plena transfor-
mació i que ha d’afrontar reptes cada cop
més exigents.

El nou lector, i també aquell que ja ens
coneix a través d’alguna de les dinou edi-
cions que fins ara configuraven l’univers Lí-
nia, trobarà en aquest diari un periodisme
reposat, serè, responsable, allunyat de la cri-
dòria i de l’exageració. Fem periodisme, no
activisme. Expliquem allò que passa, no en
som els protagonistes. Hi trobarà també pe-
riodisme crític, sempre necessari, però no
practicat d’una manera gratuïta i inoperant,

sinó des de la voluntat d’esdevenir una eina
útil i positiva de diàleg i transformació. Lí-
nia aposta també per l’opinió de qualitat
i per això hem seleccionat un ampli ventall
de columnistes que s’incorporen al nostre
projecte per aportar, des de la pluralitat d’i-
dees i pensament, eines de reflexió i anà-
lisi per enriquir el debat públic de Barce-
lona i la seva àrea metropolitana.

Com a editor del Grup Comunicació 21
em plau donar-te la benvinguda a casa
teva. Procurarem estar a l’altura de l’im-
mens repte que suposa acudir cada dia a
la cita amb els lectors. Ho farem amb pro-
fessionalitat i honestedat, com hem fet des
de fa vint anys. I ho farem també amb la
il·lusió i l’exigència de saber que, en el pe-
riodisme, el compromís amb el lector es re-
nova cada dia i que és també cada dia que
cal estar a l’altura.

Voldria també donar les gràcies a tots
els professionals del Grup Comunicació 21
que han fet possible el naixement de Lí-
nia. La pandèmia no ens ho ha posat fà-
cil, certament. Però precisament perquè les
veritables capacitats de les persones es me-
suren davant de les dificultats, cal reco-
nèixer la seva gran vàlua personal i pro-
fessional. Línia té un equip de professio-
nals preparats i compromesos, disposats
a deixar-s’hi la pell. I aquesta sempre és la
millor garantia per a qualsevol projecte. Co-
mença l’aventura metropolitana de Línia.
Et convidem a viure-la amb nosaltres.

Fem periodisme, no activisme.
Expliquem allò que passa, 

no en som els protagonistes

Trencar les fronteres i muralles invisibles
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José Montilla
Expresident de la Generalitat de Catalunya

“Les ciutats del voltant de
Barcelona no volen ser diluïdes”

Com tants altres ciutadans
de l’àrea metropolitana,
vostè amb 16 anys va viat-

jar d’Andalusia cap aquí amb la
seva família. Com recorda aquell
viatge? 
D’això fa pràcticament 50 anys. En
aquells temps hi havia molta gent
que feia aquest viatge en tren, però
el  meu pare i jo el vam fer en auto-
car. No hi havia les autopistes que
hi ha avui i va ser un viatge llarg. Re-
cordo l’entrada a Barcelona quan
començava a sortir el sol. Era la pri-
mera vegada que venia a Catalu-
nya. Hi tenia família i algun amic.
Veníem per quedar-nos-hi i vam
començar a viure a les Planes de
Sant Joan Despí, molt a prop del
barri del Padró, on vivia una ger-
mana de la meva àvia.  

Estava molest per haver d’aban-
donar el lloc on havia viscut tota
la seva joventut? 
No va ser una decisió imposada. Tot
i que tenia 16 anys, pensava que tin-
dria més oportunitats en una terra
com Catalunya que a l’Andalusia de
principis dels setanta. No és que els

meus pares m’hi obliguessin, jo era
el principal inductor de venir. 

Com era José Montilla de jove?
Em dedicava a estudiar i practicava
atletisme federat, cosa que em va
permetre viatjar per Espanya, però
fins als 16 anys mai havia estat a Ca-
talunya. Era una persona que volia
canvis a la meva vida. Primer treba-
llant i després estudiant a la nit a la
vegada que seguia treballant. 

És cert que quan va arribar a Ca-
talunya va participar en un grup
clandestí d’extrema esquerra?
Tota la comarca del Baix Llobregat
era centre de resistència al fran-
quisme i agrupava el moviment
obrer organitzat. Tot era clandestí i
molt minoritari. De vegades es miti-
fica, però ens coneixíem tots. A l’ins-
titut nocturn hi havia la gent més
radical. Allà el més moderat eren les
joventuts comunistes. Jo vaig entrar
al Partit Comunista d’Espanya Inter-
nacional, un grup maoista. Va ser di-
vertit, encara que ens hi jugàvem la
vida i alguna gent va acabar a la
presó. Era un grup sectari, però en
el qual es debatia i es llegia molt. Al-
gunes coses totalment infumables
per a algú de 17 anys. Com que
sempre he estat una persona mo-
derada, vaig deixar el grup abans

que morís Franco i em vaig afiliar al
PSUC. Tinc molt bons records d’a-
quella època. 

El 1979 va anar a viure a Corne-
llà. Per què? 
Em vaig casar i la meva parella vivia
allà. En aquell moment jo era tinent
d’alcalde del grup socialista encara
que residia al poble del costat.

Cornellà va passar d’11.000 ha-
bitants el 1950 a gairebé 100.000
el 1980. Com va ser viure en un
lloc que havia crescut tant?
Era una ciutat mancada d’infraes-
tructures i amb una densitat altís-
sima. El clavegueram era deficient
o inexistent en algunes parts de la
ciutat. Les zones verdes simple-
ment no existien. El transport era
molt dolent. Malgrat tot, hi havia

un teixit associatiu important. Hi
havia vida. 

Quan arriba a ser alcalde el 1985
es troba amb aquesta situació...
L’Ajuntament estava pràcticament
en fallida. Vivíem una forta crisi eco-
nòmica: Cornellà tenia aleshores un
27,9% d’atur, moltes fàbriques tan-
caven i les escoles feien classes en
baixos comercials. Vam construir es-
coles i equipaments esportius, cul-
turals i sanitaris. Això es va poder fer
perquè vam dotar la ciutat d’una
base econòmica que generava ocu-
pació i ingressos. 

Quin és el record més viu que li
queda d’aquella època? 
Van ser moments molt durs. Els tre-
balladors venien a la porta de l’A-
juntament. Fins i tot vam apujar els
impostos, amb molta gent en con-
tra, però ho havíem de fer i ho ha-
víem d’explicar: si no hi ha ingressos,
no hi ha serveis, i els ingressos
venen dels impostos, que han de
ser justos. També hi va haver mo-
ments dolços, com per exemple
quan vam començar a fer els pri-
mers programes d’habitatge social
quan d’això se’n parlava molt poc.
Vam ser pioners. El moment d’en-
tregar les claus d’aquests habitat-
ges era un instant molt dolç.

Quina és la diferència més gran
entre aquell Cornellà i el d’ara?
El Cornellà que vaig deixar el 2004
ha continuat el seu procés de mi-
llora. Recordo que als anys 90 ens
vam centrar a construir el més
bàsic: clavegueram i escoles. L’ur-
banisme d’una ciutat es fa amb el
pas del temps; vas del més bàsic a
les coses que et pots plantejar si
tens recursos. El que cal és planifi-
car de manera correcta perquè la
ciutat pugui créixer ordenada-
ment. Això és el que Cornellà ha
seguit fent.

Quins són els reptes que té ara
la ciutat?
Ser un bon lloc per viure-hi i treba-
llar-hi. Parts de Cornellà i algunes
ciutats de l’entorn metropolità en-
cara són emplaçaments dormitori.
Han de ser ciutats que tinguin per-
sonalitat i on la gent se senti orgu-
llosa de viure-hi, i això vol dir més
serveis. Soc dels que sempre ha
pensat que les ciutats del voltant
de Barcelona tenen una persona-
litat pròpia: no volen ser diluïdes. 

Ara es parla molt de cohesionar
i projectar la gran metròpoli.
Com veu aquest debat?
És un debat vell, no siguem adamis-
tes. De la Catalunya Ciutat ja en4

A. Nadeu / A. Alexandre
Fotografia: J. Chichelnitzky

“Si els catalans
no defensem 
la llengua
catalana, 
qui ho farà?”
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1. Quin és el seu grup de música preferit?
Impossible dir-ne un. Escolto Eric Clapton, Dire Straits,
Iron Maiden, Sabina, Serrat, Llach, Manel...

2. I el seu menjar preferit? 
Un bon llobarro. Soc més de peix que de carn.

3. Ara que els restaurants tornen a estar oberts 
a la nit, n’hi ha algun on li agradi anar a sopar? 
Soc més de sopar a casa amb la família, perquè durant
molts anys he hagut de sopar a fora.

4. Digui’ns un llibre que l’hagi marcat... 
No n’hi ha cap que m’hagi marcat. Podria recomanar 
El món d’ahir d’Stefan Zweig.

5. I una pel·lícula?
Les pel·lícules t’agraden en funció de l’edat i l’estat
emocional. Podria dir la saga d’El padrino.

6. Té alguna afició que ens pugui sorprendre? 
No... M’agrada molt caminar per la muntanya. 

7. Hi ha algun lloc de l’àrea metropolitana 
especial per a vostè? 
Collserola a primera hora del matí.

8. On li agradaria anar de vacances?
A Austràlia. També voldria creuar els Estats Units 
d’est a oest o navegar pel riu Congo. I tornaria a Istanbul.

9. Quin és el seu màxim referent polític?
Per a tots els que vam ser present en la fundació 
del PSC, Joan Reventós és un referent.

10. I en la seva vida personal?
El meu pare. Sempre preocupat per la gent i per 
ajudar-la. Un home treballador i amb esperit crític.

3parlaven els noucentistes! Som el
país que més ha debatut sobre
temes d’ordenació territorial i no ha
solucionat el problema. Ni a la me-
tròpoli ni més enllà. Quan jo era pre-
sident de la Generalitat es va crear
l’AMB amb la voluntat de dibuixar
un projecte de continu urbà per de-
fensar un policentrisme. L’objectiu
era que les ciutats que no són Bar-
celona no fossin el pati del darrere.

Aquesta també és una expres-
sió molt repetida avui dia. Vostè
en què pensa quan es refereix al
pati del darrere?
En què no es tracta d’enviar a la pe-
rifèria allò que no té espai a Barce-
lona, sinó d’abordar problemes del
conjunt i no només del centre. Viure
tocant al gran municipi té avantat-
ges clars: un mercat de treball i oci.
Però té condicionants. Quan era al-
calde hi havia gent de Barcelona
que mai havia vingut a Cornellà...
No sé què s’imaginava que era, una
ciutat sense llei? Ara això ha canviat.
Recordo una família de l’Eixample
de Barcelona que va marxar a viure
a Cornellà i portava els fills a la ma-
teixa escola que els meus. Un dia
em van dir que estaven molt satis-
fets de viure a Cornellà. Em van ex-
plicar que on vivien abans era
impensable tenir un mercat o un
CAP a prop, una escola amb tant
pati, zones verdes... En força casos,
avui es viu millor a Cornellà que a
molts barris de Barcelona.

Creu que s’ha de pensar més
enllà de l’AMB i articular una
gran regió metropolitana?
És veritat que la regió metropoli-
tana avança i creix, però el Govern
de Catalunya mai veurà amb bons
ulls una articulació institucional
que agafi dues terceres parts del
país, no ens enganyem. Evident-
ment, hi ha coses com el transport
o les platges que s’han de plane-
jar i gestionar més enllà de l’AMB,
però això no vol dir crear una altra
institució. Calen fórmules de ca-
ràcter més consorciades on inter-
vinguin més administracions. 

Durant més de dos anys vostè va
ser a Madrid com a diputat i mi-
nistre. Realment és tan diferent de
Barcelona? 
La ciutat de Madrid té la mateixa ex-
tensió que l’àrea metropolitana de
Barcelona. Això la fa peculiar. A més,
és la capital i, com en la majoria d’es-
tats, és un xuclador d’activitat, ocu-
pació millor retribuïda i, per tant,
més ingressos públics. Moltes de les
empreses que teníem aquí les hem
anat perdent en detriment de Ma-
drid i això és un error garrafal que
pagarem car durant anys. Madrid
ens ha guanyat la batalla econò-
mica, i a això cal sumar-hi que és la
seu de les institucions de l’estat.

I quina és la solució?
Un model com Alemanya, on les
institucions estan repartides per tot
el territori. Barcelona tenia una
oportunitat que no ha sabut apro-
fitar. S’haurien d’haver portat insti-
tucions i empreses cap aquí; una
cocapitalitat. Una altra solució és el
que hem fet [es refereix al procés in-
dependentista], que si mirem els re-
sultats i les perspectives inicials no
ha estat gaire encertada. 

Tornem a parlar de vostè. El 2000
va tenir trigèmins. Com va ser
l’experiència d’ocupar llocs de
tanta responsabilitat política sent
pare de tres infants i de dos fills
grans més?
La meva trajectòria no ha estat mo-
dèlica pel que fa al tema de la con-
ciliació. Ho dic perquè el 2004, quan
tenien quatre anys, vaig marxar a
Madrid i la meva dona i els nens es
van quedar aquí. Jo venia quan

podia. Determinats càrrecs tenen
uns costos, són servituds que es pa-
guen. Jo era l’únic ministre que no
tenia la família a Madrid, perquè
tenia clar que hi era de pas. En tots
els càrrecs hi ets de pas. Tinc la sort
que la meva parella és una persona
molt comprensiva. Si no, no hauria
pogut exercir aquests càrrecs amb
la dedicació que requereixen.

Durant la seva presidència de la
Generalitat alguns el van criticar
durament. Creu que hi havia gent
que no estava preparada per tenir
un president d’una ciutat obrera i
que havia nascut a Andalusia?
Bé, he de dir que les crítiques van ser
minoritàries... Ser president de la Ge-
neralitat és recórrer el país. A la ma-
joria de llocs on vaig anar em vaig
sentir acollit i estimat. Eren crítiques
d’un sector de la població catalana
que existia i segueix existint. Em cri-
ticaven per ser de Cornellà i per ser
fill d’obrers andalusos. Eren crítiques
classistes i en part xenòfobes. 

Si pogués canviar alguna cosa de
la seva gestió com a president,
què seria?
Segur que ens vam equivocar en
coses. Hauríem d’haver estat més
àgils quan va arribar la crisi del 2008.
Totes les gestions són millorables i la
nostra segur que també. De totes

maneres, va ser un govern que feia
aquelles coses que són tan avorrides:
pressupostos, lleis, carreteres –lliures
de peatges, per cert–, escoles, co-
missaries, jutjats, presons, hospitals...
Un govern ha d’anar més enllà dels
interessos emocionals i sentimen-
tals. En això últim nosaltres podríem
haver estat més fins, és cert. Ara bé,
votar amb el cor està molt bé, però
una miqueta de raó no ens aniria
malament. 

Vostè sempre ha estat un defen-
sor de la llengua catalana. Què li
sembla que ara al Parlament l’ús
del castellà s’hagi estès?
L’any 80 ja hi havia diputats que uti-
litzaven el castellà, però és cert que
el canvi va venir el 2006 amb Ciuta-
dans. Jo soc castellanoparlant. Quan
vaig arribar l’any 1971 no sabia ca-
talà i el vaig aprendre per contacte i
amb amics. Les llengües són per en-
tendre’s. Em semblen lamentables
les batalles lingüístiques. Cadascú
que parli la llengua que vulgui, però
si els catalans no defensem la llen-
gua catalana, qui ho farà? Mentre el
conjunt de la població no la faci ser-
vir, necessita protecció. Amb tot, no
cal demonitzar ningú perquè utilitzi
el castellà... Per defensar el català no
cal atacar el castellà. 

La seva opinió en aquest tema
concorda amb la del PSC actual?
Jo crec que sí. El PSC sempre ha
estat compromès amb la defensa
del català. Sense el PSC i el PSUC el
català no hauria tingut el procés de
normalització que ha viscut. 

Si no anem errats, vostè ha estat
regidor, alcalde, president de la
Diputació, diputat a Catalunya i a
Espanya, ministre, senador i pre-
sident de la Generalitat. On s’ha
divertit més?
Jo més que de diversió parlaria de
satisfacció. En aquest cas, la satis-
facció més gran és quan fas coses i
en veus el resultat i el destinatari
final. Això es té com a alcalde. Evi-
dentment, per a un polític català no
hi ha res més important que presi-
dir el seu país, però si parlem de sa-
tisfacció, em quedo amb l’alcaldia.  

Com ocupa el temps avui dia? 
Vinc cada dia al despatx excepte
quan treballo per a l’empresa que
em paga [Enagás]. No em paga la
Generalitat. Faig xerrades i vaig a
debats i actes. També escric i poso
en ordre moltes coses del passat:
papers, records i arxius.

Què el preocupa actualment?
La pandèmia, és clar. A més de la
gent morta, ens deixarà seqüeles
psicològiques i econòmiques que
encara no han aflorat. Quan l’efecte
narcòtic de les ajudes es dilueixi
quedarà un panorama complicat.<

“Som el país que
més ha debatut
sobre ordenació
territorial i no 
ho ha solucionat”

“Madrid ens ha guanyat
la batalla econòmica”

MONTILLA EN 10 RESPOSTES
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Laporta presenta canvis 
en el projecte de l’Espai Barça

URBANISME4La nova directi-
va del FC Barcelona encapça-
lada per Joan Laporta ha plan-
tejat a l’Ajuntament millores al
projecte de l’Espai Barça. Con-
cretament, els canvis propo-
sats cercarien l’objectiu de fer
el projecte “més sostenible i
més tecnològic”. Aquesta deci-
sió s’hauria pres perquè la nova
directiva del Barça considera
que “després d’anys amb el
projecte aturat, aquest s’ha
quedat obsolet”.

Aquesta proposta es va pre-
sentar en la reunió que Laporta

va mantenir amb l’alcaldessa
Ada Colau, i la tinenta d’alcalde
d’Urbanisme, Janet Sanz, el pas-
sat 6 de maig. En la mateixa re-
unió, el president del Barça va
demanar que s’acceleri l’apro-
vació dels permisos per iniciar
les obres que haurien d’haver co-
mençat l’any 2020 i que la pan-
dèmia va deixar aturades.

Laporta també va posar so-
bre la taula la possibilitat que l’e-
quip, durant un curt període de
temps, pugui jugar a l’Estadi
Olímpic Lluís Companys per no
perdre capacitat d’espectadors.

El preu de les extraescolars,
el més alt de la ciutat

EDUCACIÓ4Les Corts és el dis-
tricte amb el preu mitjà per ac-
tivitat extraescolar més alt de la
ciutat, segons un estudi fet per
l’Institut d’Estudi Regionals i
Metropolitans de Barcelona i
finançat per l’Ajuntament. Al
districte el preu mitjà se situa als
375 euros anuals, una xifra que
dista molt del preu mitjà a Ciu-
tat Vella (13,2 euros anuals), el
més baix de la ciutat.

En aquest sentit, l’estudi fa
una correlació entre el preu d’a-
questes activitats i el nivell so-
cioeconòmic del districte. D’a-

questa manera, els districtes
més benestants tindrien una
major oferta a uns preus sig-
nificativament més elevats. En
el cas de les Corts, l’oferta d’ex-
traescolars per institut se si-
tuaria en la tercera posició de
la ciutat.

Segons l’estudi, les activitats
que tenen un cost més elevat
són aquelles relacionades amb
l’aprenentatge dels idiomes i
les noves tecnologies. En canvi,
les més barates són les esporti-
ves i les de reforç de compe-
tències bàsiques.

L’historiador Joan Hugué
Rovirosa mor als 82 anys

CONDOL4L’historiador Joan
Hugué Rovirosa va morir el pas-
sat 16 de maig als 82 anys. Molt
vinculat al teixit cultural de les
Corts com a cantaire i director
teatral, va presidir l’entitat Es-
piga de les Corts i també la Fe-
deració de Cors de Clavé entre
els anys 1985 i 1989. 

Com a historiador va publi-
car l’any 2003 ‘L'Espiga: 75
anys d'història’, un recull dels 75
anys d’història de l’entitat cul-

tural. També  va dedicar-se a es-
tudiar el patrimoni de Calafell,
localitat on va néixer, amb di-
verses publicacions com ‘Masies
de Calafell’.

La seva trajectòria també va
estar marcada per les seves
fortes conviccions republica-
nes i la seva vinculació amb
ERC. Aquest pensament inde-
pendentista el va plasmar al lli-
bre ‘El preu de ser espanyol’,
publicat l’any 2011.

Laporta, reunit amb Colau. Foto: Edu Bayer/FC Barcelona

Joan Hugué  Foto: @ERC_LesCorts

Societat | Pep Guardiola estrena casa a Pedralbes
L’entrenador del Manchester City, Pep Guardiola, ha comprat un xalet de
luxe a Pedralbes per valor de 10 milions d’euros, segons informa el mitjà
Crònica Global. La casa va ser propietat de l’exjugador Rafa Márquez. 

SOCIETAT4Els efectes de la pan-
dèmia segueixen reflectint-se en
la pressió assistencial que es viu
als serveis socials del Districte. Les
dades d’atenció recollides mostren
una tendència que encara po-
dria empitjorar. “A diferència
d’altres districtes on la demanda
es va disparar a l’inici de la pan-
dèmia, però ha anat baixant du-
rant aquest primer trimestre de
l’any, al districte de les Corts  es
manté”, explicava el director de
serveis socials de Les Corts i Sar-
rià-Sant Gervasi, Xavier Molina,
en el darrer ple del Districte.  

Des de l’1 de gener, els cen-
tres de serveis socials de les
Corts i de la Maternitat han atès
1.879 usuaris.  “Malgrat que no
és un volum tan elevat com el de
la resta de la ciutat, sí que hi ha
un creixement sostingut des de
l’any 2019”, advertia Molina.
D’aquesta xifra, 977 d’aquestes
persones han estat ateses al Cen-
tre de Serveis Socials de les

Corts i 902 a la Maternitat.
“Sempre s’havia dit que a les
Corts no hi havia necessitats,
però la realitat és que la situació
del barri i els seus veïns en
aquest període de pandèmia
s’ha vist molt afectada”, assegu-
rava Molina, al mateix temps que
afegia que “les xifres són més si-
milars ara a les de Sants que a les
de Sarrià-Sant Gervasi”.

Concretament, alimentació i
allotjament en pensions són les
principals problemàtiques que
acumulen més despesa en ajuts
econòmics, especialment a la Ma-
ternitat. Només en aquest primer
trimestre, hi ha hagut 65.000
euros de despesa entre els dos
centres. “Els desnonaments són
una de les grans problemàtiques
actualment”, afegia Molina.

El CSS de Maternitat-Sant Ramón. Foto: Google Maps

Creix el nombre de veïns 
que van als serveis socials

»  A les Corts i la Maternitat enguany s’han atès 1.880 persones 
» Les principals peticions són sobre alimentació i allotjament 
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4Un Campus Sud més verd i inte-
grat a la ciutat per convertir-se en un
espai que, més enllà del coneixe-
ment, aplegui la ciutadania amb un
entorn més amable. Aquesta és la
mesura de govern d'impuls del Pla
director del Campus Sud: coneixe-
ment i ciutadania, que es va pre-
sentar en l’últim plenari del distric-
te de les Corts. Aquest document és
un recull de les aportacions de di-
ferents institucions i entitats mem-
bres de la Taula Campus Sud, l’espai
que va néixer fa un any, amb l'ob-
jectiu d'articular una taula de diàleg
estable entre les institucions i enti-
tats de l'entorn per treballar con-
juntament un espai que fomenti l'ac-
tivitat i l'ús familiar especialment els
dies festius. La Taula està formada
per representants de la Universitat
de Barcelona (UB), Parc Científic de
Barcelona (UB), Universitat Politènica
de Catalunya (UPC), Institut de Bio-
logia Molecular de Barcelona (CSIC),
Institut de Ciències de la Terra (CSIC)
i Col·legi d'Arquitectes de Catalunya,
grup territorial de les Corts (COAC)
i Nexo Residència d'Estudiants, i
està oberta a la incorporació de
més entitats de la zona.

La mesura de govern és una pro-
posta declarativa a llarg termini per
tal de construir un pla director sobre
el Campus Sud, que permetrà des-
envolupar aquest espai amb una
mentalitat centrada en l’Agenda
2030, que té com a objectius centrals
apostar per la mobilitat sostenible,
potenciar els espais verds, l’eficièn-
cia energètica, l’impuls de les TIC i el
Big Data, apropar el campus a la ciu-
tadania, fomentar la construcció
d’habitatge i millorar la relació de
l’entorn amb les persones que hi vi-
uen. En els darrers 10 anys ja s’ha fet
una aposta per dotar l’espai d’un ur-
banisme més amable, ja que s’ha
guanyat espai per als vianants amb
la urbanització de carrers amb pla-
taforma única, com és el cas del car-
rer de Martí Franquès,  s’ha apostat
per la mobilitat sostenible i s’han
creat punts de trobada com, per ex-
emple, l’espai poliesportiu de 7.000
metres quadrats que actualment es
troba al Parc de la Bederrida. 

PACIFICACIÓ
En el terreny de la mobilitat soste-
nible, la mesura de govern propo-
sa la pacificació del Campus Sud
amb la limitació del trànsit moto-
ritzat  a eixos principals com són els
carrers de Martí Franquès, de Me-
néndez y Pelayo i de Pau Gargallo
com a vies 30, i als secundaris per a
manteniment i servei plantejats
com a vies 10, amb prioritat inver-
tida. Aquesta actuació reduiria la
contaminació ambiental i acústica,
a més d’oferir un espai verd destinat
a la ciutadania, que promouria la

convivència, la cultura i l’esport a l’a-
ire lliure, entre d’altres.

UN CAMPUS VERD
L’aposta per un campus verd tam-
bé s’inclou en la mesura de govern
per a la proposta del Pla Director per
crear un espai urbà més amable,
agradable i saludable, on la pre-
sència de la vegetació tindria un pa-
per clau per tal d’aportar més con-
fort climàtic i visual. Entre les ac-
tuacions que es contemplen, des-
taca la creació d’un parc arbrat a la
plaça Bederrida i la inclusió de ve-
getació als carrers.

Un altre dels objectius és la tran-
sició cap a models que permetin
complir amb el repte de convertir
Barcelona en una ciutat autosuficient
energèticament, per tal de ser més
sostenible i resilient, i contribuir,
així, a reduir la vulnerabilitat enfront
de situacions de risc o perill i a aug-
mentar la qualitat ambiental. Aques-
ta mesura de govern contempla la
possibilitat d’utilitzar paviments fil-
trants i una xarxa de canalitzacions
de rec a l’espai públic per reaprofi-
tar l’aigua de la pluja. També es
proposa reduir el consum energè-
tic amb enllumenament LED i ge-
nerar energia solar i eòlica per ser-
veis com ara la recàrrega de vehicles
elèctrics i l’alimentació de sistemes
tecnològics i de la informació. 

CIÈNCIA AL SERVEI DE L’ENTORN
Entre algunes de les propostes de
la mesura de govern hi ha el repte...

d’integrar l’espai urbà i aprofitar la
transferència de coneixements que
aporten les institucions presents. En
aquest sentit, hi ha una aposta
per la utilització de les TIC i el Big
Data amb la connectivitat wifi a tot
el campus, entre altres mesures. 

HABITATGE I INTEGRACIÓ
El document contempla també la
creació del Campus Center, un es-
pai amb habitatge dotacional de
fins a 200 unitats i la construcció
d’un equipament de districte. Per
dur a terme aquest projecte cal-
dria una Modificació puntual del
PGM perquè ajusti els sistemes
d’espais lliures, que a més in-
clouria la incorporació d’usos co-
mercials i d’altres serveis de suport
en planta baixa. 

Per canviar la concepció del
Campus Sud com un espai uni-
versitari i fomentar el seu ús pel
gaudi veïnal també es proposa la
creació d’equipaments urbans per
practicar el cal·listènia, el ping-
pong i d’altres esports, així com  fo-
mentar activitats culturals a sales
d’actes dels centres de manera
que la ciutadania hi pugui assistir.
Algunes altres actuacions serien as-
segurar una transició urbana ade-
quada des de la travessera de les
Corts Catalanes amb el nou pro-
jecte de l’espai públic de l’entorn del
Camp Nou o estudiar la possibilitat
d’incorporar un pas a través del Re-
ial Club de Polo recuperant l’antic
camí de Torre Melina.

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

La zona del Campus Sud viurà una transformació en els pròxims anys. Foto: Arxiu

4Joan Margarit serà homenatjat
amb un espai que durà el seu
nom al Campus Sud. L’espai que
preveu és l’àgora, el principal
espai de transferència de conei-
xement. La proposta va ser pre-
sentada per la Universitat de
Barcelona i la Universitat Poli-
tècnica de Catalunya, i compta
amb el beneplàcit de totes les
institucions presents a la Taula del
Campus Sud.

Dins d’aquesta proposta s’obre
la porta de disposar d’una plaça
de 7.000 metres quadrats que in-
tegri els diferents usos universitaris
amb els usos propis ciutadans,
residencials, dels equipaments de
proximitat, comercials, de les ins-

titucions acadèmiques, usos es-
portius, i tot plegat plenament in-
tegrat en la xarxa de mobilitat
pública de la ciutat.

PERSONATGE POLIÈDRIC
Margarit va morir el passat mes de
febrer als 82 anys. Com a poeta i ar-
quitecte va ser una persona que va
encarnar una visió polièdrica de la
condició ciutadana en tots els
seus  vessants. Al llarg de la seva
trajectòria com a poeta va ser
premiat en els principals certà-
mens. L’any 2019, per exemple, va
rebre el premi Cervantes i el Rei-
na Sofía de poesia iberoamerica-
na. Com a arquitecte va participar
en les obres de la Sagrada Família.

L’Àgora Joan Margarit

Un nou Campus Sud
» La mobilitat sostenible, els espais verds i la integració del Campus amb la vida veïnal són
algunes de les propostes de la mesura de govern d’impuls del Pla Director del Campus Sud 
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19 de maig del 2021

L’Eix Sants-Les Corts s’implica
en la defensa del català

CULTURA4La sisena edició de
la campanya ‘Si l'encertes, l'en-
devines’ del Consorci per la Nor-
malització Lingüística de Bar-
celona arribarà enguany a 40 co-
merços de l’Eix Comercial de
Sants-Les Corts, que exposaran
als seus locals il·lustracions amb
frases fetes catalanes com estar
als núvols, tenir el cap ple de par-
dals o tocar la pera. 

El públic haurà d’endevinar
quina és la frase feta que s’ama-
ga darrere la imatge i, poste-
riorment, hi haurà tres premis de
100 euros  pels qui aconseguei-

xin endevinar més frases. El
concurs començarà l’1 de juny i
s’allargarà fins al 27 del mateix
mes. Qui hi vulgui participar
haurà d’omplir una butlleta que
es podrà trobar als locals parti-
cipants o en format electrònic a
través del web del Consorci de
Normalització Lingüística de
Barcelona.

ART NOVELL
Els cartells amb les il·lustra-
cions seran elaborats per alum-
nes de  l'Escola Superior de Dis-
seny i Art La Llotja. 

Tenir el cap ple de pardals, en il·lustració. Foto: CNL de Barcelona

líniaNouBarris.cat

REIVINDICACIÓ4Una Capital
Europea del Comerç de Proxi-
mitat. Aquesta és la proposta que
Barcelona Comerç va fer a la pre-
sidenta de la comissió de Peti-
cions del Parlament Europeu,
Dolors Montserrat, en el marc de
la celebració del Dia Europeu del
Comerç de Proximitat del passat
9 de maig. 

Des de Barcelona Comerç
asseguren que “no hi ha ciutats
vives sense comerç de proximi-
tat, i no hi ha una Europa dinà-
mica sense ciutats pròximes i
pròsperes”. En aquest sentit,
l’entitat va entregar a Montser-
rat el manifest ‘Fem comerç,
fem ciutat, fem Europa’, que
valora la necessitat de defensar
i donar suport al comerç local.

“El model de comerç local i
de proximitat europeu és únic.
Molt difícil de trobar en altres
continents”, va assegurar Mont-
serrat. La presidenta de la co-
missió de Peticions va rebre
amb interès la proposta de Bar-
celona Comerç per ser una ini-
ciativa “constructiva” i de “suport

a les petites i mitjanes empreses,
que són el teixit bàsic no sols de
Barcelona, sinó de tota la Unió
Europea”. 

IMPACTE DE LA PANDÈMIA
Montserrat i Salva Vendrell,
president de Barcelona Comerç,
també van aprofitar la trobada
per valorar la situació preocu-

pant del comerç a causa de la
pandèmia i les restriccions. Es
calcula que a la ciutat han tan-
cat 3.000 establiments i que
les vendes físiques durant la
primera onada de la pandèmia
van caure un 80%, un feno-
men que s’ha anat repetint en les
onades següents, quan el comerç
físic va haver de tancar.

Reunió a l’Oficina del Parlament Europeu a Barcelona. Foto: BCN Comerç

Una Capital Europea 
del Comerç de Proximitat?

L’illa Diagonal | Exposició ‘The Beetle Revolution’
Fins al 29 de maig es pot visitar a L’illa Diagonal l’exposició ‘The Beetle

Revolution’, que exposa quatre models de l’emblemàtic cotxe Volkswagen
Beetle. La mostra inclou imatges i anècdotes al voltant de la seva història.

COMUNICACIÓ4El Grup Co-
municació 21 ha posat en mar-
xa un nou digital: Línia, el dia-
ri metropolità. Un mitjà pensat
des de i per a l’àrea metropoli-
tana de Barcelona, dirigit pel
periodista Arnau Nadeu, també
responsable de la xarxa de pe-
riòdics locals Línia.

“No som un diari generalis-
ta més. Som un diari de proxi-
mitat, diferent, que aspira a ser
un altaveu de la gran metròpo-
li”, afirma Nadeu. “Línia pretén
ser un diari d’enfocaments pro-
pis, de reportatges, d’entrevistes
i d’opinió metropolitana. Que
faci un periodisme més reposat
que rabiós. Un diari de km0,
centrat en les històries dels bar-
ris i la seva gent”, detalla el di-
rector editorial.

Línia vol ser, en definitiva, un
espai per a la conversa metropo-
litana serena i responsable. Un
marc de diàleg permanent i cons-
tructiu que posi punt final a l’ex-
cepcionalitat que suposa l’aban-
donament informatiu d’una re-
alitat tangible. El grup conside-
ra que l’àrea metropolitana bar-

celonina entesa en sentit estric-
te, però també la regió metropo-
litana en sentit ampli, és una re-
alitat menystinguda informati-
vament com a entitat geogràfica,
política i social, i el nou diari vol
fer-la visible, a més d’enfortir el
sentiment de pertinença a aques-
ta comunitat.

“Respectarem les identitats
locals, fomentarem el compromís
metropolità i potenciarem una
visió global del territori”, afegeix
Nadeu, remarcant que el nou
diari neix amb vocació de trans-
versalitat i amb l’objectiu de do-
tar d’una eina de conversa i d’in-
formació el pulmó de Catalunya. 

PROXIMITAT
L’objectiu del nou llançament
és redoblar l’aposta del grup per
la proximitat. “Si fins ara les
nostres publicacions Línia són
necessàries en el primer cercle de
proximitat dels ciutadans –el
barri, la ciutat–, ara també volem
que ho siguin a través del nou
diari en el cercle social i geogrà-
fic immediatament superior, que
en el cas que ens ocupa traspas-

sa les muralles de Barcelona”, as-
senyala David Centol, editor del
Grup Comunicació 21.

“El nou diari és una publica-
ció fidel a l’essència que com-
parteixen tots els periòdics del
nostre grup, amb els valors de la
informació de proximitat, la qua-
litat dels continguts i el periodis-
me responsable”, destaca l’editor.

“Línia és la peça que faltava
en el puzle de la informació de
proximitat de l’àrea metropoli-
tana de Barcelona i és també la
peça que faltava al grup”, re-
marca Centol. “Amb el seu nai-

xement es completa el nostre
objectiu de respondre a les ne-
cessitats informatives de l’en-
torn més proper, al mateix temps
que s’arrodoneix el mapa comu-
nicatiu català amb una eina que
li mancava”, afegeix.

EN CATALÀ
La regió metropolitana de Bar-
celona planteja una realitat lin-
güística particular, on la llengua
catalana requereix un plus de
compromís per no despenjar-se
definitivament dels hàbits lin-
güístics de la ciutadania, subrat-

lla el grup de comunicació, que
destaca que Línia, el diari me-
tropolità també vol contribuir a
fomentar el català al territori.

El nou diari complementa i
potencia les 19 edicions en paper
i digitals de les capçaleres terri-
torials Línia dels districtes de
Barcelona i l’àrea metropolitana.
“Partim d’una base sòlida que ens
avala i que nodrirà el nou diari:
les 19 edicions territorials Línia,
que en cap cas perdran protago-
nisme. Seguiran implementant-
se i reforestant deserts mediàtics
com fins ara”, conclou Centol.

Neix Línia, el diari metropolità
» El Grup Comunicació 21 llança un nou digital pensat des de i per a l’àrea metropolitana
» La nova capçalera s’erigeix en la punta de llança de la gran xarxa d’edicions locals Línia
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Esports

El 1992 es van celebrar els Jocs
Olímpics a la ciutat, però també
va ser l’any en el qual es va fer la
darrera renovació del tartà de la
pista d’atletisme de la zona es-
portiva de la Universitat de Bar-
celona. Han passat tres dècades,
de manera que tant la pista com
el conjunt del recinte han patit la
degradació que comporta aquest
temps i ara el Club Esportiu
Universitari (CEU), l’entitat que
més fa servir l’espai, reivindica
que s’arregli.

“Amb l’ús que té la pista, cada
10 anys s’hauria de fer el retop-
ping. L’únic avantatge, si és que
es pot dir així, és que com a mí-
nim quan es va instal·lar es va fer
amb un material sintètic molt bo,
millor que el d’altres instal·la-
cions, de manera que el desgast
es nota menys”, explica a Línia
Les Corts el president del CEU,
Lluís Sanz. “Hi ha hagut un parell

de finestres d’oportunitat per
haver-ho fet, en els últims anys,
però la pandèmia ho ha frenat
tot”, afegeix el dirigent, que diu te-
nir la sensació que, darrerament,
alguns dels dirigents de la uni-
versitat no veuen en l’esport el
que s’havia vist abans.

Sanz, però, va més enllà i as-
segura que un espai com el que
fan servir “podria convertir-se en
una referència per a l’esport de
base. L’elit té el CAR de Sant Cu-
gat, i estem parlant d’un lloc
amb una superfície d’uns
100.000 metres quadrats”, apun-

ta, assegurant que creu que els di-
rigents universitaris “s’haurien de
deixar aconsellar més en aspec-
tes com la gestió d’aquests es-
pais”. Sanz considera que es po-
drien aprofitar recursos natu-
rals, per exemple amb la instal·la-
ció de plaques solars.

El dirigent conclou explicant
que actualment el club té uns 300
esportistes federats (160 de base
i 140 adults i sèniors), però con-
fia que aviat pugui recuperar el
més de mig miler que tenia abans
de l’esclat de la pandèmia, fa un
any i dos mesos.

Una imatge recent de l’equipament. Foto: Twitter (@montserrat_joan)

Un mal que s’arrossega: l’estat
de les pistes d’atletisme de la UB
Pau Arriaga
ZONA UNIVERSITÀRIA

Tenis | En marxa de nou el TRAM Barcelona Open
Entre avui i dissabte, les instal·lacions del Reial Club de Polo acolliran, de
nou, el TRAM Barcelona Open, un dels grans tornejos de tenis adaptat.
La cita es reprèn després de la suspensió per la Covid de l’edició 2020.

El sènior femení
de l’AE les Corts
UBAE s’ha plan-
tat a la darrera

jornada de la segona fase de Se-
gona Divisió de futbol sala sabent
que, si guanya a Castelldefels, l’e-
quip de Borja Carasusán s’asse-
gurarà la quarta plaça (i fins i tot
podria ser tercer, en funció del re-
sultat del CD la Concòrdia).

I és que l’equip suma 43
punts, els mateixos que les de la
Llagosta i un més que el CFS Ei-
xample, al qual li té guanyat el
goal average particular. Amb les
llagostenques, en canvi, aquesta
diferència de gols està igualada

(3-3 i 1-1). Les de Carasusán tan-
caran la segona fase a les sis de la
tarda, mateix horari en el qual el
CFSE rebrà el Sala 10 Zaragoza.
El partit del CD la Concòrdia
contra el Joventut d’Elx haurà co-
mençat 30 minuts abans.

DUES JORNADES I TOT OBERT
L’emoció també serà enorme en
la recta final de la segona fase de
Tercera masculina. I és que des-
prés de les derrotes d’UBAE i
Canet, els de Valtinho podrien
prendre la primera posició als ac-
tuals líders en el partit que es ju-
garà dissabte a les sis de la tarda
en aquesta localitat del Maresme.

L’UBAE acabarà en el top 4 
si guanya a Castelldefels

La temporada de l’equip és magnífica. Foto: Twitter (@MamutsLesCorts)
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Viu en línia

Mitjançant la conversa d’una parella, El
que no es diu fa pujar dalt de l’escenari
la realitat silenciada del que es coneix
com a “cultura de la violació”, aquella di-
nàmica tan arrelada en la nostra cons-
trucció social i sentimental que fa que
permetem conductes que perpetuen la
pràctica de la violació.

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

El que no es diu
Marilia Samper

El cantant i compositor eivissenc Toni Pla,
més conegut amb el nom artístic d’Slim
Samurai, s’ha aliat amb el productor
Tauro per publicar el seu nou àlbum,
Nimbo (Delírics, 2021). El disc també in-
clou col·laboracions amb una desena
d’artistes del panorama musical urbà, en-
tre els quals destaquen Lildami, Lil Moss
i Las Bajas Pasiones.

Música

Bòsnia, juliol de 1995. L’Aida treballa
com a traductora per a l’ONU a una pe-
tita ciutat, Srebrenica. Quan l’exèrcit ser-
bi l’ocupa, la seva família es troba entre
els milers de persones que busquen re-
fugi als camps de l’ONU. I, en aquest sen-
tit, l’Aida té accés a informació important.
Aquest film va estar nominat a millor pel·lí-
cula internacional als Oscars del 2020.

Pelis i sèries

Quo Vadis, Aida?
Jasmila Zbanic

Nimbo
Slim Samurai i Tauro

DocsBarcelona
El Festival DocsBarcelona 2021, la 24a edició de l’esdeve-
niment, ha arrencat aquest 18 de maig i s’allargarà fins al
dia 30. Aquest any, el festival ha pogut recuperar parcial-
ment la presencialitat, però ha mantingut també part de

la programació online. Així, amb aquest format híbrid,
oferirà projeccions al CCCB i al Cinema Aribau i emissions
en streaming a través de la plataforma Filmin. En total, el

programa d’enguany conté 33 llargmetratges procedents
de 33 països i onze curtmetratges. Destaquen títols com

Balandrau, infern glaçat, Lobster soup i Les enfants terribles.

“Crec que obrim moltes portes a les nenes,
portes que potser moltes no vam tenir”. Ho va
dir entre llàgrimes la capitana del Barça, Vicky

Losada (Terrassa, 1991), després de guanyar la
primera Champions de l’equip. La jugadora va

afegir, amb molta emoció, que aquesta era una
de les coses que més feliç la feia en aquell mo-

ment, fer aquest “pas de gegant” i oferir refe-
rents a nenes i joves. “A mi m’hauria encantat
somiar amb guanyar la Champions des de fa

molts anys, no només des d’en fa dos, i ara les
nenes ho poden fer”. El discurs de Losada va
ser un dels moments fora del camp més co-

mentats de la victòria culer. Aquesta copa
d’Europa és un triomf esportiu que se suma a
la Lliga Iberdrola (i encara podria afegir-s’hi la

Copa de la Reina), però també és una fita histò-
ria. “No és només guanyar”, va resumir Losada.  

V I C K Y  L O S A D AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser la capitana del Barça
Ha jugat més de 350 partits vestida de blaugrana

Famosos

Aixecar la primera Champions de l’equip
Després va fer un discurs molt emotiu posant en valor la fita

Allau d’elogis
Les seves paraules han estat molt aplaudides

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Una recompensa anònima ofereix una
quantitat obscena de diners a canvi dels
assassins de l’hereu de la megacorp Ho-
lloway-Ikeda. La Duna i la Lorelei, autores
del crim, podrien sospitar que qui ha po-
sat preu als seus caps són els pares del di-
funt, si no fos perquè ells mateixos les van
contractar per eliminar-lo. Una història
d’intriga en un món alhora real i virtual.

Llibres

L’estrany miratge
Enric Herce

|Mass Effect
Mass Effect: Legendary Edition recopila les tres primeres entregues

de la saga de ciència-ficció i rol. Per a PS4 Xbox One i PC.
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Barcelona són els seus barris, i els bar-
ris són les persones que donen vida i ge-
neren espais de cohesió, de veïnatge i
de convivència. Perquè això pugui ser
d’aquesta manera, hi ha una condició
necessària que és una de les bases
sobre les quals s’assenta el nostre
model de ciutat: la mixtura d’usos que
permeten combinar habitatge, comerç i
altres activitats cíviques, socials i eco-
nòmiques arreu de la ciutat. Perquè
aquest model segueixi vigent, és neces-
sari abordar constantment els reptes

que plantegen nous models d’activitat,
prioritzant els criteris públics per sobre
de criteris privats. Un dels perills que
poden posar en risc aquest model de
ciutat mixta i cohesionada són algunes
activitats vinculades a un cert tipus con-
cret d’economia digital, que es basa en
un ús molt intensiu de l’espai públic i
que genera altres externalitats negatives
per als veïns i veïnes de la ciutat. 

En aquest sentit, ja fa unes quantes
setmanes que entitats veïnals de la Ma-
ternitat van denunciar unes obres en
funcionament a l’edifici ubicat al carrer
Felipe de Paz, 10, que tenien com a fi-
nalitat la instal·lació de quaranta cuines
amb el model anomenat dark kitchen.
Aquest model està estretament vincu-
lat a les empreses de repartiment de
menjar a domicili que, a través de les
seves aplicacions mòbil o web, oferei-
xen menjar cuinat a domicili. Molts
cops ho fan respecte a restaurants que
també serveixen àpats in situ, essent
un bon complement a la seva activitat
i que, en les situacions de restriccions

a causa de la pandèmia que hem patit
el darrer any, ha permès seguir operant
a part de la restauració de la nostra ciu-
tat. Ara bé, el que es planteja a Felipe
de Paz no és un complement a restau-
rants que donen vida als nostres car-
rers i places, sinó que pretén instal·lar
quaranta cuines en un sol espai desti-
nades, exclusivament, al servei de
menjar a domicili.

Aquestes macrocuines precisament
poden suposar un risc contra aquest
model, concentrant una activitat que,
repartida per la ciutat, dona vida i que
així genera conflicte amb la qualitat de
l’espai urbà i, en conseqüència, amb la
qualitat de vida dels veïns i veïnes de
l’entorn. En el cas de la Maternitat, la
instal·lació de quaranta cuines en un
sol espai genera una mobilitat, un so-
roll i uns fums que no són conciliables
amb la vida diària dels veïns i veïnes
més propers, i és totalment contradic-
tori amb un model de ciutat que ha d’a-
vançar cap a la reducció de la
contaminació, tant de l’aire com acús-

tica, per convertir la ciutat en un espai
cada cop més humà i amable.

Des del primer moment que vam
tenir coneixement d’aquest fet, Esquerra
Republicana ens vam mobilitzar amb
dos objectius principals: en primer lloc,
ser el màxim de transparents amb els
veïns i veïnes i el màxim d’exigents amb
el govern municipal i, en segon lloc, ana-
litzar les possibilitats jurídiques i urba-
nístiques d’actuació al respecte.

És necessari agrair i posar en valor
la mobilització veïnal que segueix set-
mana rere setmana al barri de la Mater-
nitat. La mobilització és una condició
necessària per fer aflorar el conflicte i
donar-lo a conèixer. Des d’aquesta pers-
pectiva, Esquerra Republicana hem ac-
tuat tant des del Districte com des del
mateix Ajuntament de Barcelona per ga-
rantir el que és essencial: la qualitat de
vida als nostres barris i, per tant, treba-
llar perquè aquesta mobilització veïnal
es converteixi en propostes de regulació
que permetin donar resposta a les quei-
xes legítimes dels veïns i veïnes.

En aquest sentit, Esquerra Republi-
cana defensem el mateix que hem de-
fensat des del primer dia. Segons la
normativa urbanística actual, estem
convençuts que aquesta activitat no es
pot dur a terme en sòl urbà envoltat d’e-
dificis residencials. El Pla General Me-
tropolità vigent determina que les
activitats que generin molèsties en
forma de fums, olors o sorolls incompa-
tibles amb l’ús residencial s’han d’ubi-
car en terrenys destinats a activitat
industrial i, per tant, apartades de les
zones residencials.

Tot i això, cal també garantir una
acció política que ens eviti possibles si-
tuacions similars en un futur. És per això
que des d’Esquerra Republicana vam
impulsar la regulació d’aquest fenomen
a la ciutat mitjançant les competències
que té l’Ajuntament i que ha d’exercir
amb tota la seva potència. Aquesta re-
gulació ha de servir per evitar aquesta
activitat en terreny urbà. Ara toca treba-
llar a fons aquesta nova normativa i des
d’Esquerra Republicana vetllarem per-
què respongui a les necessitats que
tenim com a veïns i veïnes.

Jordi Castellana
Regidor d’ERC 
adscrit a les Corts

@ERC_LesCorts ERC Les Corts

Les Corts

‘Dark-kitchen’: 
ni restaurants, ni bons veïns
Autor: Mario Campelo
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